
وزارت صم�ت چن�د ماهي اس�ت ك�ه درج كد 
رهگيري را بر لوازم يدك�ي خودرو الزامي كرده 
اس�ت. به گفته وزير صمت ح�دود 30 درصد از 
قطعات يدكي خ�ودرو در ب�ازار قاچاق و تقلبي 
اس�ت، اما فع�الان ب�ازار از وضعي�ت فعلي اين 
بازار رضايتي ندارن�د و از جولان قطعات تقلبي 
چين گله مي كنند. عض�و هيئت مديره انجمن 
صنايع همگن قطعه س�ازان اي�ران از دامپينگ 
چيني ها در اين بازار خبر مي ده�د و مي گويد: 
»در اكث�ر مواقع ب�ا قيمت ش�كني ها در بخش 
قطعات خودرو مواجه هستيم. چيني ها هر زمان 
قيمت قطع�ه اي را در بازار اي�ران پيدا مي كنند 
آن را زي�ر قيم�ت در ب�ازار توزي�ع مي كنند تا 
س�هم بيش�تري از بازار ايران به دست آورند.«
افزايش روند قيمت ه��ا در بازار قطع��ات خودرو و 
كمبود قطعات يدكي يكي از گلايه هاي اين روز هاي 
مصرف كنندگان خودرو در كش��ور اس��ت، اين در 
حالي است كه سيدرضا فاطمي امين، وزير صمت 
با حضور در يك برنامه تلويزيوني اعلام كرد حدود 
۳۰ درصد از قطعات يدكي خودرو در بازار قاچاق يا 
تقلبي اس��ت، اما در كنار آن بيش از ۲۳۰ ميليون 
قطعه يدكي خودرو هم داراي كد رهگيري  و اصالت 

آنها مشخص شده است. 
وی با اشاره به طرح اين وزارتخانه در مبارزه با قاچاق 
لوازم يدكی و لوازم خانگی می گويد: »توانستيم در 
ماه های اخير بخش زيادی از لوازم يدكی توليدی 
را به ك��د رهگيری مجهز كني��م و تلاش می كنيم 
تا پايان س��ال ميزان قطعات قاچ��اق و تقلبی را به 

حداقل برسانيم.«

  ال�زام بر تفكي�ك ميزان قطع�ات تقلبي 
از قاچاق

برخلاف نظر فاطمي امين به نظر مي رسد وضعيت 
فعلي بازار قطعات يدكي چندان تعريفي ندارد. در 
همين راستا محمود نجفي سهي، عضو هيئت مديره 
انجمن صنايع همگن قطعه سازان ايران در واكنش 
به سخنان وزير صمت در خصوص قاچاق و تقلبي 
بودن ۳۰ درصد از قطعات يدكي خودرو در گفت وگو 
با نبض صنعت مي گويد: »بهتر آن بود كه وزير صمت 
اين دو موضوع را از هم تفكيك مي كردند تا ميزان 
قطعات بي كيفيت و تقلبي خودرو و قطعات قاچاق 
مشخص شود، ضمن آنكه راه هاي مبارزه با قطعات 

قاچاق با قطعات زيرپله اي و تقلبي متفاوت است.«
اين كارشناس قطعات خودرو مي افزايد: »براي مبارزه 
با قاچاق قطعات خودرو يا باي��د تغييرات تعرفه اي 
ايجاد شود يا اينكه بر گمركات كشور نظارت بيشتري 
صورت گيرد. در مورد قطعات تقلبي هم افراد بايد 
توجه داشته باشند از افرادي اين قطعات را تهيه كنند 
كه كالاي شناخته شده تري در بازار دارند البته در اين 
زمينه هم اقدامات مؤثري در حال اجراست و مقرر 
شده تا اين قطعات در س��امانه اي كه اعلام كرده اند 

ثبت تا كد رهگيري براي آنها در نظر گرفته شود.«
نجفي مي افزايد: »بازار قطعات خودرو نيز بايد اين 
احساس مسئوليت را در قبال خريداران خود داشته 
باش��د كه قطعات توليدي خ��ودرو داراي كيفيت 
لازم باشد، چراكه برخي از اين قطعات حساسيت 
بالاتري دارند پس بايد تضمين بيشتري هم براي 
مشتريان داشته باشند و توليدكننده تنها به دنبال 

سود خود نباشد.«

  قطعات مرجوع�ي و تولي�دات زير پله اي 
كد رهگيري ندارند

نجفي سهي تصريح مي كند: »قطعه سازاني كه در 
حال همكاري با خودروسازان هستند ملزم به اخذ 
كد رهگيري براي قطعات خود شده اند، اما در اين 
ميان برخي از قطعه س��ازان هم هستند كه در بازار 
آزاد فعاليت دارند كه ممكن اس��ت چندان اجبار 
قانوني برايشان وجود نداشته باشد كه در اين ميان 
ممكن است برخي از قطعاتي كه كد رهگيري ندارند 
از قطعات مرجوعي يا توليدات زيرپله اي باشند كه 
فاقد اين كد هستند و كنترل كيفيت آنها را تأييد 

نكرده است.«
اين كارشناس قطعات خودرو خاطرنشان مي كند: 
»در خط توليد يكس��ري از قطعات توليدي وجود 
دارند كه كنترل كيفيت آنها را تأييد نمي كند كه اين 
قطعات را به خودروسازان نمي دهند و در بازار يدكي 

به فروش مي رسند.«
وي با بيان اينك��ه اصلاح قيمت ه��ا را به موقع و به 
درستي انجام نمي دهند، مي افزايد:»وضعيت امروز 
به گونه اي است كه بازار قطعات خودرو هر روز با تغيير 
قيمت همراه است، در حالي كه قيمت ها با كاهش 
نرخ دلار افت داشته، اما هنوز كالا ها در قيمت هاي 
قبل چسبندگي دارند و با قيمت هاي قبلي به فروش 
مي رسند اين در حالي است كه از يك ماه قبل بايد 
كالا ها ارزان تر شده باشند، اما در بازار لوازم يدكي و 

خريد مواد اوليه اصلاً منطقي وجود ندارد.«
نجفي سهي در پاسخ به اين پرسش كه آيا رقم دقيقي 
از ميزان بدهي خودروسازان به قطعه سازان در دست 
داريد؟ خاطرنشان مي كند: »خير، اما بيش از چهار 

ماه است كه اغلب قطعه سازان از خودروسازان پولي 
دريافت نكرده اند و از آنها مطالبه دارند.«

اين كارش��ناس قطعات خودرو درباره مبدأ قاچاق 
قطعات ني��ز تصريح مي كند: »اغل��ب اين قطعات 
قاچاق را از چي��ن و تايوان وارد اي��ران مي كنند و 
عوارض گمركي هم نمي پردازند و كيفيت مناسبي 
هم ندارند. متأس��فانه قطعات قاچاق را ارزان تر از 
قطعات توليد داخل در بازار به فروش مي رسانند، 
به عنوان مثال در حالي كه يكي از قطعات خودرو 
۱۴۰هزار تومان بود و بنكدار آن را ۱۶۰ هزار تومان 
در بازار توزيع مي كرد قاچاقچ��ي همان قطعه را با 

قيمت ۱۲۵هزار تومان در بازار توزيع مي كرد.« 
  دامپينگ چين و قيمت شكني ها در بازار 

قطعات
نجفی س��هی مي گويد:»در اكثر مواق��ع با موضوع 
دامپينگ چين و قيمت شكني ها در بخش قطعات 
خودرو مواجه هس��تيم و چيني ها هر زمان قيمت 
قطعه اي را در ب��ازار ايران پيدا مي كنن��د آن را زير 
قيمت در بازار توزيع مي كنند تا س��هم بيشتري از 

بازار ايران به دست آورند.«
وی در پاسخ به اين پرسش كه شما چه امتيازي به 
كيفيت قطعات خودروي كشور نسبت به كشور هاي 
ديگر مي دهيد، مي افزايد: »اگر همه شرايط براي توليد 
در صنعت قطعه سازي در ايران شبيه بقيه كشور ها 
بود، مي توانستيم مقايسه منطقي داشته باشيم، اما 
الان اينگونه نيست هر چند زماني كه خودروي ال ۹۰ 
وارد ايران شد قطعات ايراني را براي اين خودرو تأييد 
كردند تا روي آن سوار كنند پس صنعت قطعه سازي 
ايران هم كيفيت خوبي دارد و در صورتي كه شرايط 
همساني با كشور هاي ديگر داشته باشد تا ۹۰ درصد 

مي تواند با قطعات خارجي رقابت كند.« 
  رقابت در شرايط مساوي قابل بررسي است

اين كارشناس قطعات خودرو مي گويد: »زماني كه 
بدهي هاي ما را به موقع پرداخت نمي كنند و بازار 
فروش و بازار خريد مواد اوليه ما هيچ كدام به صورت 
ضابطه مند و منطقي نيست چگونه مي توان رقابت 

خوبي با ساير برند هاي خارجي داشت.«
 وی درباره انتقاداتي كه از سوي متقاضيان قطعات 
خودرو به قيمت هاي بالا در اين بازار مي ش��ود نيز 
می گويد: »جنسي كه دو س��ال قبل از توليدي ما 
خريداري كرده اند و امسال قيمت آن در بازار بايد 
۱۲۰ هزار تومان باشد ۱۸۰هزار تومان قيمت گذاري 
كرده اند و بايد گفت نظارت بر اين بازار بس��يار كم 

است و قيمت ها بي حساب و كتاب شده است.«
نجفي تأكيد مي كن��د: »البته اين نابس��اماني ها و 
گرانفروشي ها در بازار، اش��تباه دولت بود، چراكه 
پيش از اين سود عمده فروشي ۴ درصد بود و سود 
خرده فروشي ۹ درصد، اما دولت سود عمده فروشي 
را ۱۰ درصد و سود خرده فروشي را ۱۲ تا ۱۳ درصد 
اعلام كرد. در صورتي كه اگر اين قيمت ها منطقي 
محاسبه شوند از توليد قطعه تا زماني كه به دست 
مصرف كننده مي رسد تا ۲۳ درصد بايد رشد قيمتي 

داشته باشد و نه بيشتر.«
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جولان قطعات تقلبي در بازار خودرو
 چيني ها هر زمان قيمت قطعه اي را در بازار ايران پيدا مي كنند 

آن را زير قيمت در بازار توزيع مي كنند تا سهم بيشتري از بازار ايران به دست آورند

 معافيت بيمه اي كارفرمايان در سال 1401 
با اجراي طرح كارورزي

تمام�ی كارفرماي�ان درص�ورت به كارگي�ري و جذب مس�تقيم 
دانش آموخت�ه دانش�گاهي داراي مدرك تحصيلي كارشناس�ي 
و بالاتر، مي توانن�د از مزاي�اي پرداخت حق بيمه س�هم كارفرما 
به صورت كامل توس�ط دولت به مدت دو س�ال بهره مند ش�وند. 
»طرح كارورزي« يكي از برنامه هاي مهم دولت در راس��تاي رونق توليد 
و ايجاد اشتغال براي جوانان جوياي كار به ويژه فارغ التحصيلان است و 
تسهيل در جذب و به كارگيري جوانان در بنگاه ها و ايجاد انگيزه كارآفريني 
و كسب و كار در دانش آموختگان براي ورود به بازار كار از مهم ترين اهداف 

اجراي اين طرح به شمار مي رود. 
وزارت كار با اجراي طرح كارورزي، زمينه آشنايي كارورزان با محيط كار از 
طريق دوره هاي آموزشي و تأمين نيروي كار مورد نياز كارفرمايان بنگاه هاي 
اقتصادي را فراهم كرده اس��ت. آخرين گزارش عملك��رد از اجراي طرح 
كارورزي حاكي از اين است كه تاكنون ۶۲هزار و 7۸۲ قرارداد منعقد شده 
است و ۵77 قرارداد جاري و ۱۱هزار و ۲۲7معافيت بيمه اي،۲۱ هزار و ۳۹۱ 

واحد پذيرنده،۱۵۳هزار و ۸۲۴ داوطلب در اين طرح شركت كرده اند. 
غلامحسين حسيني نيا، رئيس سازمان آموزش فني و حرفه اي در گفت وگو 
با تسنيم، با اشاره به اينكه هدف از طراحي اين سامانه اجراي دوره كارورزي 
فارغ التحصيلان دانشگاهي اس��ت، گفت: طرح كارورزي امكان و فرصتي 
براي آشنايي فارغ التحصيلان دانشگاهي با محيط كار محسوب مي شود كه 
نه تنها باعث افزايش قابليت هاي آنان براي اشتغال در آينده مي شود، بلكه به 

كارورزان قدرت انتخاب بيشتري در انجام وظايف ارائه شده مي دهد. 
وي افزود: تمامی كارفرمايان درصورت به كارگيري و جذب مستقيم دانش 
آموخته دانشگاهي داراي مدرك تحصيلي كارشناسي و بالاتر مي توانند از 
مزاياي پرداخت حق بيمه سهم كارفرما به صورت كامل توسط دولت به 

مدت دو سال، بهره مند شوند. 
 رئيس سازمان آموزش فني و حرفه اي كشور بيان كرد: طول دوره كارورزي 
حداقل چهار ماه و حداكثر شش ماه براي هر كارورز متناسب با ظرفيت بنگاه 
و استانداردهاي آموزشي مهارت تعيين مي گردد. متقاضيان به منظور كسب 
اطلاعات تكميلي در اين زمينه به سامانه ملي كارورزي وزارت تعاون، كار و 

رفاه اجتماعي به نشاني karvarzi. mcls. gov. ir  مراجعه نماييد. 

اعطاي زمين رايگان در ازاي توليد برق
رئيس س�ازمان صنايع كوچك و ش�هرك هاي صنعت�ي ايران از 
خس�ارت ۷ ميليارد دلاري صنايع از قطعي برق سال گذشته خبر 
داد و گفت: به ازاي هر مگاوات توليد برق، 100 متر مربع زمين رايگان 
در اختيار سرمايه گذاران و واحدهاي توليدي قرار خواهد گرفت. 
به گزارش ايسنا، علي رسوليان در يك برنامه تلويزيوني اظهار كرد: از ابتداي 
تابستان امسال تاكنون قطع برق صنايع به صورت برنامه ريزي شده و با اطلاع 
قبلي صورت گرفته و قطع برق خارج از برنامه در شهرك ها و نواحي صنعتي 
كشور كاهش يافته كه اين موضوع رضايت نسبي در بين صنعتكاران ايجاد 
كرده است. امس��ال در برخي روزها هيچ  قطعي برق خارج از برنامه اي در 
شهرك ها و نواحي صنعتي رخ نداده و در برخي روزها كل قطعي برق خارج از 

برنامه در حد يك ساعت بوده است. 
وي با اشاره به قطعي برق غيرمنظم در سال ۱۴۰۰، به  خصوص در شهرك ها و 
نواحي صنعتي گفت: بر اساس آمار اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي، 
تابستان ۱۴۰۰ بخش صنايع 7 ميليارد دلار از قطعي هاي نامنظم و مكرر برق 

متضرر شده است. 
رئيس سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران با بيان اينكه در 
حوزه صنايع كوچك، هر مگاوات برق ۹۶ شغل ايجاد مي كند، تصريح كرد: 
بر اساس توافق وزارتخانه هاي نيرو و صنعت، معدن و تجارت، سهميه قطعي 
برق و تعطيلي صنايع يك روز در هفته در نظر گرفته شد و حتي برخي مواقع 
نيز نياز به اعمال يك روز تعطيلي در هفته هم نبود. اين وضعيت باعث شد 
از ۱۵ خرداد تا پنجم شهريور كه اين برنامه اعمال شد، رشد توليد در حوزه 
فولاد ۱۱/۸۴ درصد، در بخش سيمان۵/۳۵ درصد و در حوزه صنايع فلزي 
۱۸ درصد نسبت به بازه زماني سال گذشته باشد. همچنين ميانگين برق 

تحويلي به صنايع در يك سال اخير ۱۵ درصد افزايش داشته است. 
معاون وزير صمت با بيان اينكه به دنبال خود تأميني برق صنايع هستيم، 
تصريح كرد: به ازاي هر مگاوات توليد برق، ۱۰۰ مترمربع زمين رايگان در 
اختيار سرمايه گذاران و واحدهاي توليدي قرار خواهد گرفت. همچنين وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اجازه واردات نيروگاه هاي كوچك مقياس خارجي را 

فراهم كرده كه همه اين مشوق ها و مزايا به استان ها ابلاغ نيز شده است. 

 افزايش ۵0 درصدي 
سرمايه گذاري های خارجي امسال

ارتب�اط دولتم�ردان ب�ا خ�ارج از كش�ور نس�بت ب�ه گذش�ته 
گس�ترده تر ش�ده و ب�ه عن�وان مث�ال حض�ور چيني ه�ا در اي�ران 
پررنگ تر ش�ده كه پيش از اين، ش�اهد چني�ن مس�ئله اي نبوديم. 
سيدحسين سليمي رئيس انجمن س��رمايه گذاري هاي مشترك ايراني و 
خارجي در گفت وگو با موج در مورد افزايش ميزان سرمايه گذاري خارجي 
گفت: نسبت به پارسال ما رشدي بالغ بر ۵۰ درصد را در زمينه سرمايه گذاري 
خارجي تجربه كرديم. البته بايد تا پايان پروژه ها و تا پايان سال منتظر بمانيم، 
زيرا امكان آن وجود دارد كه سرمايه گذاري خارجي در شش ماه نخست سال 
بالا بوده باشد و در شش ماهه بعدي تعديل شده يا باز هم اضافه شود. اما به 
نسبت شش ماه دوم سال گذشته، ما رشد داشتيم و اكنون منتظر برجام و 

سرمايه گذاري هاي شكل گرفته در پي آن هستيم. 
وي در خصوص ميزان س��رمايه گذاري خارجي بيان داشت: امسال حدود 
۴ميليارد دلار مجوز سرمايه گذاري صادر شده كه به نسبت سال گذشته، 
نزديك به دو برابر است و البته قانع نيستيم چون تصور مي كنيم كه لازم است 
حدود ۴۰-۳۰ ميليارد دلار كه متناسب با جمعيت مان است، جذب سرمايه 
خارجي داشته باشيم. بايد توجه داشت تمام كشورهايي كه به اين ارقام دست 

پيدا كردند، داراي امكاناتي كمتر از ما هستند. 
وي افزود: در جذب سرمايه گذاري از طريق ارتباط هاي بين المللي و توافقات 
برجامي در حال رشد هستيم، زيرا خارجي ها براي سرمايه گذاري، خريداري 
كالا و ارسال به ثبات اقتصادي كش��ور مقصد توجه مي كنند. ما به دلايل 
مختلف نظير حذف ارز ۴۲۰۰ توماني و تبدي��ل آن به ۲۶ هزار تومان براي 
داروها، به تغييرات شش هفت برابري مي رسيم كه پذيرش اين موضوع براي 

طرف خارجي دشوار است. 
رئيس انجمن سرمايه گذاري هاي مشترك ايران و خارجي ضمن تأييد رشد 
صددرصدي جذب س��رمايه گذاري خارجي در يك سال اخير خاطرنشان 
كرد: آمار گفته شده صحيح بوده و صدور مجوزها دو برابر پارسال شده است. 
ارتباط دولتمردان با خارج از كشور نسبت به گذشته گسترده تر شده و به 
عنوان مثال حضور چيني ها در ايران پررنگ تر شده كه پيش از اين، شاهد 

چنين مسئله اي نبوديم. 
وي افزود: در مقايسه با تركيه به عنوان يك كشور همسايه كه ۴۰-۳۰ميليارد 
دلار در سال جذب س��رمايه خارجي دارد و مهم ترين علت آن نيز توريسم 
است، ما نيز تمام شرايط توريس��م را داريم اما به دليل مشكلات ارتباطات 
بين المللي نظير ويزا و رواديد، دچار چالش هستيم. به علت وجود تحريم ها، 
نقل و انتقالات بانكي و مالي براي ما ميس��ر نيست كه در صورت لغو شدن 
آنها قوانين بانكي براي نقل و انتقال پول تسهيل مي شود. در حال حاضر سه 
چهار مرحله براي انتقال پول بايد طي كرد تا بتوان سرمايه اي را براي خريد 
كالايي انتقال داد كه اين موضوع هزينه ها را افزايش مي دهد، زيرا سرمايه گذار 

خارجي علاقه مند به كسب بهترين سود و خريد با بهترين قيمت است. 
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  گزارش2

مديرعامل سازمان ملي مسكن از شناسايي ۶ هزار 
هكتار اراضي مازاد در اختيار دستگاه هاي اجرايي 
براي انتقال به وزارت راه و شهرسازي برای اجراي 
نهضت ملي مسكن خبر داد و گفت: »۶0هزار هكتار 
از اراضی مازاد ملی و دولتی در اختيار دستگاه های 
اجرايی شناسايی شده كه ۷هزار هكتار آن معادل 
بيش از 10درصد قابليت عودت به دولت را دارد.«

به گزارش مهر، عليرضا فخاري در نشست خبري 
سازمان ملي زمين و مس��كن در خصوص انتقال 
اراضي دستگاه هاي دولتي به اجراي طرح نهضت 
ملي مسكن گفت: »همه دستگاه ها موظفند اراضي 
مازاد خود را به وزارت راه و شهرسازي منتقل كنند، 
بنابراين تاكنون دستگاه هاي اجرايي اراضي خود را 
تجديدنظر كردند و قرار است اراضي مازاد به دولت 

عودت داده شود.« 
وي با اش��اره به كاهش ش��ديد توليد مس��كن در 
سال هاي گذشته افزود: »با انباشت تقاضا در ساخت 
مسكن مواجهيم، بنابراين چاره اي جز افزايش توليد 

مسكن نداريم.« 
معاون وزير راه و شهرسازي به نبود مشكل تأمين 
زمين اجراي ط��رح نهضت ملي اش��اره و تصريح 
كرد: »همچنين پيش بيني هاي لازم براي تأمين 
مالي اجراي اين طرح انجام گرفته اس��ت. تاكنون 
براي حدود يك ميلي��ون و 7۰۰ هزار واحد زمين 
تأمين شده كه با ميانگين 7۰ واحد در هكتار برآورد 

شده است.« 
وي در خصوص كمبود زمين در برخي استان ها، 
اظهار داش��ت: »در اس��تان تهران و سيس��تان و 
بلوچستان مشكل كمبود زمين داريم كه قرار است 
با تراكم بالاتر س��اخته شوند. همچنين تخصيص 
۳۵ه��زار هكتار از اراضي س��اير شهرس��تان ها به 
محدوده شهرها در دستور كار شوراي برنامه ريزي 
اس��تان ها ق��رار دارد كه با احتس��اب آنه��ا زمين 
۳ميلي��ون و ۲۰۰ هزار واحد تأمين خواهد ش��د. 
علاوه بر اين زمين هاي س��اخت ۸۰۰ هزار واحد 
مسكوني روس��تايي در نظر گرفته شده و به مرور 

تأمين مي شود.« 
مديرعامل س��ازمان ملي زمين و مس��كن درباره 

اراض��ي م��ازاد دس��تگاه هاي اجرايي در س��طح 
اس��تان تهران گفت: »۳/۲7 هكتار از اراضي مازاد 
دستگاه هاي اجرايي را سازمان ملي زمين و مسكن 
در اختيار گرفته اس��ت اما از آنجايي كه در ش��هر 
تهران محدوديت زيادي براي تأمين زمين داريم، 
اين پروژه در ش��هرهاي اطراف ش��امل پرديس، 
گرمس��ار، ايوانكي و پرند اجرا مي شود. همچنين 
در شهرستان دماوند نيز براي شرق استان تهران 

زمين هايي تهيه شده است.« 
فخاري با اشاره به امكان ساخت شهرك هاي جديد 
در ش��هر تهران تأكيد ك��رد: »۶۰ ه��زار هكتار از 
اراضي ملي و دولتي در اختيار دستگاه هاي اجرايي 
شناسايي شده كه 7هزار هكتار آن معادل بيش از 

۱۰ درصد قابليت عودت به دولت را دارد.« 
وي تصريح كرد: »اراضي دولتي براي اجراي طرح 
نهضت ملي مس��كن به صورت رايگان و اجاره ۹۹ 

ساله به متقاضيان واگذار مي شود.« 
معاون وزير راه و شهرسازي با اش��اره به بالا بودن 
قيمت زمين براي ساخت مسكن گفت: »اين مسئله 
باعث شده تا ساخت و ساز به صرفه نباشد و سازنده 
ميل و رغبتي براي توليد مسكن در شرايط فعلي 
نداشته باشد. كاري كه دولت مي كند اين است كه 

با بالا بردن تعداد ساخت واحد، هزينه تمام شده آن 
را كاهش مي دهد.« 

فخاري درباره انتق��ادات وزارت نيرو در خصوص 
تأمين زيرساخت هاي آب و برق طرح نهضت ملي 
مسكن گفت: »قرار نيس��ت در اين طرح جمعيت 
جديدي خلق شود بلكه جابه جايي جمعيت انجام 
خواهد ش��د، بنابراين مش��كلي ب��راي تأمين آب 
شرب واحدهاي نهضت ملي مسكن نداريم مگر در 

جاهايي كه با روند رشد جمعيتي مواجهيم.« 
  دليل عدم همكاري وزارت علوم 

فخاري در خصوص عدم همكاري وزارت علوم در 
تخصيص اراضي مازاد دانش��گاه ها به نهضت ملي 
مسكن خاطرنش��ان كرد: »ما هم با توجيه وزارت 
علوم مبني بر رش��د مراكز توليد علم و پارك هاي 
علم و فناوري موافقيم اما اراضي اي كه مي گوييم 
وزارت علوم به وزارت راه و شهرسازي منتقل كند، 
زمين هايي است كه مازاد دانشگاه ها هستند. با توجه 
به توسعه آموزش هاي الكترونيك، نياز به تحصيل 
كلاسيك و حضور در كلاس هاي دانشگاه ها كمتر 
احساس مي شود، بنابراين وزارت علوم بايد اراضي 
مازاد را ب��ه وزارت راه و شهرس��ازي برگرداند. به 
خصوص زمين های متعلق به دانشگاه ها كه عمدتاً 

در محدوده شهرها قرار داش��ته و نيازي به توسعه 
محدوده شهر نيس��ت. ۸۵۰ هكتار اراضي وزارت 

علوم به عنوان مازاد شناخته شدند.« 
وي ادامه داد: »دس��تگاه هايي ك��ه زمين هاي در 
اختيار خ��ود را به نهضت ملي مس��كن اختصاص 
دهند، مي توانند بر اس��اس ش��رايط اين طرح آن 
دس��ته از كاركنان خود را كه واجد ش��رايط باشد 
معرفي كرده و بخش��ي از اين زمين ها و واحدهاي 
مسكوني به خانه دار شدن پرسنل اين دستگاه ها 

اختصاص يابد.« 
فخ��اري در پاس��خ ب��ه س��ؤالي مبني ب��ر هزينه 
آماده س��ازي زمين يادآور ش��د: »هرگونه هزينه 
آماده سازي بر عهده متقاضي است و براي هر واحد 
۲۵ ميليون تومان در نظر گرفته شده است. اما براي 
متقاضيان دهك هاي پايين وزارت راه و شهرسازي 
ابتدا به س��اكن هزينه هاي آماده سازي را پرداخت 
مي كنند سپس با تسهيلاتي از متقاضي در زمان 

واگذاري اخذ خواهد شد.« 
به گفته وي آماده س��ازي اراضي به معني كم تراز 
كردن س��طح زمين براي بارگ��ذاري و همچنين 
زيرس��اخت ها نيز هنگام آمادگي زمي��ن، تأمين 
مي شود. هزينه آماده سازي زمين براي شهرهايي 
كه شيب تند دارند، هزينه بيشتري دارد كه برخي 
نهادها مانند بنياد مستضعفان، بنياد مسكن، ستاد 
اجرايي فرم��ان امام، قرارگاه خات��م و قرارگاه امام 
حسن مجتبي)ع( بخشي از كارهاي آماده سازي را 

با هزينه هاي خود متقبل مي شوند. 
مديرعامل سازمان ملي زمين و مسكن در پاسخ به 
سؤال ديگر مهر مبني بر آخرين وضعيت خانه هاي 
سازماني اظهار داشت: »بر اس��اس قانون، وزارت 
اقتصاد مسئول احصا و فروش خانه هاي سازماني 
است.تمام خانه هاي سازماني بايد به فروش رفته 
و وجوه حاص��ل از فروش آنها ب��ه خزانه بيايد. ۲۰ 
درصد از وجوه دريافتي به دستگاه اجرايي مربوطه 
به عنوان كمك به هزينه هاي وديعه مسكن پرسنل 
به آن دستگاه عودت داده مي شود اما به طور كلي 
موضوعي به ن��ام خانه هاي س��ازماني ديگر وجود 

ندارد.« 

دستگاههايدولتيهزارهکتاراززمينمازادخودرابهوزارتمسکنندادهاند
مديرعامل سازمان ملی مسكن: بايد ۷هزار هكتار از اراضی ملی و دولتی به وزارت راه عودت داده شود

  گزارش یک 

 فقط 40درصد  از اراضي 
با آبياري مدرن كشت مي شود 

عض�و كميس�يون كش�اورزي مجل�س، با اش�اره به مش�كلات 
 ۶/8 از  امني�ت غذاي�ي گف�ت:  پي�ش روي رس�يدن ب�ه 
ميلي�ون هكت�ار اراض�ي كش�اورزي كش�ور تنه�ا ح�دود 
3ميلي�ون هكت�ار ب�ا آبي�اري م�درن اداره مي ش�ود و باي�د 
س�اير زمين ها را هم ب�ه تكنولوژي آبي�اري مدرن مجه�ز كنيم. 
رهبري در ديدار اعضاي هيئت دولت در ۸ شهريور امسال، با برشمردن 
اولويت هاي اقتصادي در بخش توليد كشاورزي، با اشاره به بحران غذا به 
دنبال وقوع جنگ اوكراين، مسئله امنيت غذايي را بسيار مهم دانستند 
و با يادآوري توصيه هاي مستمرِ قبلي مبني بر لزوم خودكفايي در اقلام 
اساسي مانند گندم افزودند: مسئله امنيت غذايي يك مسئله درجه يك 

است كه نبايد از آن غفلت شود. 
جلال محمودزاده، نماينده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامي و 
عضو كميسيون كش��اورزي مجلس يازدهم در گفت وگو با فارس در 
همين راستا و درباره چالش ها و مشكلات پيش روي رسيدن به امنيت 
غذايي در نتيجه خودكفايي در توليد كش��اورزي كشور گفت: يكي از 
چالش هاي امنيت غذايي، بحران آب است، در شرايط فعلي هم شاهد 

تغيير اقليم هستيم و هم ميزان بارندگي كاهش پيدا كرده است. 
وي ادام��ه داد: علاوه بر آن ما ش��يوه مص��رف آب درس��تي در حوزه 
كش��اورزي نداريم، به گونه اي كه در حال حاضر نزديك به 7۰ درصد 
آب كش��اورزي ما هدر مي رود. وي افزود: از ۶/۸ ميليون هكتار اراضي 
كش��اورزي كش��ور تنها حدود ۳ميليون هكتار با آبياري مدرن اداره 
مي شود و بايد تلاش كنيم تا ساير زمين هاي كشاورزي را به تكنولوژي 

آبياري مدرن مجهز كنيم. 
عضو كميسيون كشاورزي مجلس شوراي اسلامي در ادامه با طرح بحث 
ماشين آلات كش��اورزي به عنوان يكي ديگر از چالش هاي پيش روي 
كش��ور در رس��يدن به خودكفايي تصري��ح كرد: اكثر ماش��ين آلات 
كشاورزي ما فرسوده بوده و متوسط عمر آنها بين ۱۵ تا ۱7 سال است 
كه اين ماشين آلات فرسوده، باعث ريزش و هدر رفت بخش زيادي از 

محصولات و مانع از خودكفايي ما در حوزه كشاورزي مي شود. 
محمودزاده همچنين به مسئله كوچك شدن اراضي پرداخت و گفت: 
يكي از مش��كلاتي كه داريم اين اس��ت كه در پي بحث ارث و ميراث، 
زمين ها روز به روز در حال كوچك تر ش��دن هس��تند. به عنوان مثال 
ش��خصي كه پنج هكتار زمين دارد، پس از فوت، اين زمين بين ورثه 

تقسيم مي شود و مشكلاتي را در بهره وري ايجاد مي كند. 
نماينده مردم مهاباد در مجلس ش��وراي اس��لامي بر لزوم تخصيص 
تسهيلات ارزان قيمت براي كشاورزان و دامداران تأكيد كرد و گفت: 
فرض كنيد ي��ك مرغداري ۲۰ ه��زار متري براي تأمي��ن نهاده خود، 
نيازمند حداقل ۲ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان منابع مالي اس��ت و به 
دليل نبود اين منابع همين حالا نزديك به ۴۰ درصد مرغداري هاي ما 
خالي هستند. چنين شرايطي موجب شده دامداران ما، دام مولد را كه 
بايد براي توليد آينده حفظ كنيم، به دليل گراني نهاده ها به كشتارگاه ها 

ببرند. اين نيز در نوع خود، در آينده مشكلاتي ايجاد خواهد كرد. 
وي بر افزايش صادرات محصولات كشاورزي تأكيد كرد و گفت: يكي 
ديگر از مشكلات ما در كشور، صادرات مقطعي محصولات است، چراكه 
بايد محصول كش��اورزي هميشه صادر ش��ود تا درآمد پايداري براي 
كشاورزان داشته باشد. از طرفي اگر اين مورد موجب افزايش قيمت ها 
در داخل شد، مي توانيم با اعمال تعرفه، آن را كنترل كنيم، اما اگر جلوي 
صادرات را بگيريم باعث مي شود هزينه توليد بالا رود و محصولات روي 

دست كشاورزان بماند. 

كوييك اسپرت با آپشني عجيب 
در نمايشگاه مشهد باز هم س�ايپا از آپشن جديد كوييك اسپرت 
رونمايي كرد، به طوري كه يك قطعه را كه براي درِ موتور خودرو به كار 
می رود ميان سپر و بدنه به كار برده كه هيچ كارايي در خودرو ندارد. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان در نمايشگاه خودرو كه در هفته 
گذشته در تهران برگزار شد شاهد خودروهايي با نقص فني و با ظاهري 
مختلف بوديم، به طوري كه يك خودرو محصول س��ايپا از نماي جلو 
خودروي ساينا S و از نماي عقب به تيبا ۲ شباهت داشت و همچنين 
نقصي در برف پاك كن شيشه عقب خودرو آريا ديده مي شد، در حالي 
كه به طور كامل قابليت حركت و جابه جايي نداشت و بلندتر از طول 

شيشه عقب بود. 
اما در نمايشگاه مش��هد باز هم سايپا از آپش��ن جديد كوييك اسپرت 
رونمايي كرد، به طوري كه يك قطعه را كه براي درِ موتور خودرو به كار 

مي رود ميان سپر و بدنه به كار برده كه هيچ كارايي در خودرو ندارد. 

انهدام 1۵00 تن كالاي متروكه
مديرعامل س�ازمان ام�وال تمليك�ي از انه�دام  ه�زار و ۵00 تن 
كالاي آرايش�ي، بهداش�تي و خوراك�ي تاري�خ مصرف گذش�ته 
متروك�ه در يك�ي از انبار هاي گم�رك اس�تان تهران خب�ر داد. 
به گزارش خبرگزاري صدا و سيما، سيدعبدالمجيد اجتهادي با اشاره 
به انهدام ۱۵۰۰ تن كالاي آرايشي، بهداشتي و خوراكي تاريخ مصرف 
گذشته متروكه گفت: اين كالا ها از نوع سلامت محور بودند كه حدود 
۱۰ سال در انبار هاي گمرك مانده بودند و اكنون براي انهدام در اختيار 
اين س��ازمان قرار گرفتند. ارزش فقط ۱۰۰ تن از اي��ن كالا ها حدود 

يك ميليارد و ۶۰۰ ميليون تومان برآورد شده است. 
اجتهادي ادامه  داد: كارشناسان سلامت اين كالا ها را مورد بررسي قرار 

دادند و حتي قابليت مصرف ثانويه يا بازصادرات ندارند. 
مديرعامل س��ازمان اموال تمليكي با تأكيد بر اينكه نبايد سختگيري 
نس��بت به ترخيص كالا ها انجام ش��ود، گفت: براي واردات اين كالا ها 
ارزآوري زيادي انجام شده است، بر اين اس��اس بايد بروكراسي اداري 
را كمتر كرد تا در ترخيص كالا ها تسهيل ش��ود. واردكنندگان بايد به 
مقررات توجه داشته باشند و اقداماتي از جمله ثبت سفارش و دريافت 

كد و ساير موارد را انجام دهند. 


